
همزمان با روز جهانی صرع: 

5 میدان پایتخت »بنفش« شد

شــهروند| همزمان با روز جهانی صرع، پنج 
میدان اصلی پایتخت، با حضور مردان بنفش پوش، 
شــکل دیگری به خود گرفت. 8 مردی که شنل و 
دستمال سری به رنگ بنفش به تن و سر داشتند و 
صورتشان را با همین رنگ نقاشی کرده بودند، روز 
گذشته از ساعت 10 صبح، تور خود را شروع کردند. 
آنها ساعتی را در میدان تجریش بودند، بعد به سمت 
میدان ونک، سپس به میدان فاطمی و از آن جا به 
میدان ولیعصر و انقلاب رفتند. آنها پیام هایشــان 
را روی پلاکاردهایی نوشــته بودند، پلاکاردهایی 
با نوشته هایی به رنگ بنفش کمرنگ: »ما چقدر 
درباره صرع می دانیــم.«، »من صــرع دارم، من 
توانمندم.«، »به فرد بنگریم، نه به صرع او.« و »شما 
چقدر درباره صرع می دانید؟« آنها با این پلاکاردها، 
برای شناخت مردم از این بیماری، برنامه هایی اجرا 
کردند. مردان بنفش پوش، ساعتی را در هریک از 
این میدان ها توقف کردند، روی سکوها رفتند و با 
پلاکاردهایشان، سوژه عکاسی شدند. هر کجا توقف 
کردند، عابران پیاده، گوشــی های تلفن همراه را 
آماده کرده و تند و تند لحظه حضورشان در شهر 
را ثبت کردند، عکس های سلفی زیادی هم با این 
افراد گرفته شد. عکس هایی که ساعتی بعد سر از 
شبکه های اجتماعی درآوردند. مردان بنفش پوش، 
با نشان دادن پلاکاردها، مردم را به دانستن بیشتر 
درباره این بیماری و مبتلایانــش دعوت کردند، 
مبتلایانی که براســاس آخرین آمار، تعدادشان 
به 750نفر درکشور می رسد. پرویز بهرامی، عضو 
هیأت مدیره انجمن صرع ایران، روز گذشته گفته 
بود که این اقدام درپی دیدگاه نادرست نسبت به 
بیماری صرع صورت گرفــت، همه اینها درحالی 
است که 85 درصد از این بیماران، می توانند زندگی 

طبیعی داشته باشند. 

انتقاد معاون اجتماعی بهزیستی از آموزش و پرورش

پیش دبستانی های بهزیستی نباید از 
آموزش و پرورش مجوز بگیرند

شهروند| کشمکش میان بهزیستی و وزارت 
آموزش وپــرورش درباره موضــوع اداره و نظارت 
بر مراکز پیش دبستانی مدت هاســت ادامه دارد 
و مشکلات حتی با به دســت گرفتن کار توسط 
آموزش وپــرورش و اجبــار مراکــز و مهدهای 
بهزیستی برای دریافت مجوز ازسوی این نهاد نیز 

حل نشده است.
حبیب اله مسعودی فرید، معاون اجتماعی سازمان 
بهزیستی، درباره وضع مهدهای بهزیستی که هنوز 
از آموزش وپرورش مجوز دریافت نکرده و ازســوی 
این وزارتخانه به عنوان متخلف شناسایی شده اند، 
اظهار کرد:  قرار نبود مراکز مــا از آموزش وپرورش 
مجوز بگیرند. او به ایسنا گفت:  قرار بود یک کارگروه 
مشــترک میان بهزیســتی و آموزش وپرورش با 
هماهنگی وزارت رفاه تشــکیل و همه بخش های 
مربوطــه از نظارت گرفته تا فیزیک ســاختمان ها 
در این کارگروه بررســی شــود. معاون اجتماعی 
سازمان بهزیستی کشــور با بیان این که متاسفانه 
آموزش وپرورش رأسا بخشنامه ای به شهرستان ها 
فرســتاده تا برای صدور مجوز از این دستگاه اقدام 
کند، گفت: این اقدام، مسأله را پیچیده کرده و باعث 
گله مندی مسئولان وزارت رفاه نیز شده است. فرید 
درباره پافشــاری و تأکید آموزش وپرورش مبنی بر 
برخورداری از رأی معاونت حقوقی رئیس جمهوری 
درباره تولی گری پیش دبســتانی ها نیز گفت: نامه 
معاون حقوقی رئیس جمهوری بــه پیش از زمان 
تفاهمنامه ما با آموزش وپرورش برمی گردد و توافق ما 
این نبود. او با تأکید بر این که اگر آموزش وپرورش قرار 
است مجوز صادر کند، باید مسئولیت همه بخش ها و 
موارد مربوط را برعهده بگیرد، اظهار کرد: این درحالی 
است که آموزش وپرورش تنها در بخش آموزش ورود 
می کند. معاون اجتماعی سازمان بهزیستی کشور با 
طرح این پرسش که »آموزش وپرورش تاکنون چند 
نیروی تخصصی برای پیش دبستانی تربیت کرده 
است؟« گفت: آموزش وپرورش چه کاری انجام داده 
است؟ چرا این دوره یک سال را اجباری نمی کند و 

برای موالید کشور برنامه ریزی ندارد؟

معاون رسانه مرکز ارتباطات شهرداری تهران 
خبرداد: 

دستور قالیباف برای پیگیری حادثه 
کارواش دریا

نسیم آنلاین| معاون رســانه مرکــز ارتباطات 
شــهرداری تهران از دستور شــهردار تهران برای 
پیگیری حادثه کارواش دریا خبر داد. فرزاد خلفی 
با اعلام این خبر گفت: » شــهرداری تهران درحال 
بررسی این موضوع است و شــهردار تهران دستور 
پیگیری را صریحا اعلام کرده است.« او با بیان این که 
تا زمان مشخص شــدن موضوع باید منتظر ماند، 
ادامه داد: »موضوع ازسوی  شهردار ناحیه، منطقه و 
شهرداری کل درحال بررسی است و به  زودی نتیجه 
آن اعلام خواهد شد.«  خلفی در پاسخ به این که چرا 
این اتفاق رخ داده، گفــت: »زوایای موضوع درحال 
بررسی است.« 2روز پیش فیلمی از برخورد ماموران 
شــهرداری تهران با کارگران یک کارواش ازسوی 
یکی از خبرگزاری ها منتشــر شد که واکنش های 

مختلفی را درپی داشت.

قفل شورایعالی شهرسازی بر خزانه شهرداری تهران 

 بلند مرتبه سازی در تهران تا اطلاع ثانوی ممنوع شد

سازمان نظام پرستاری:  14 هزار پرستار بیکار داریم
  وزارت بهداشت: حتی یک پرستار جویای کار نداریم
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شهروند| درحالی که یک عضو شورای شهر تهران 
از ممنوعیت بلند  مرتبه  سازی در کل تهران خبر داده، 
رئیس کمیته نظارت شــورای شــهر تهران می گوید 
شورایعالی شهرســازی و معماری بلند مرتبه  سازی را 
به طور موقت ممنوع کرده تا ضوابط جدید آن تصویب 

شود. 
دی ماه امســال همزمان با شــدت گرفتن آلودگی 
هوا در پایتخت، حســن روحانــی، رئیس جمهوری 
از بلندمرتبه ســازی در تهران انتقاد کــرد و گفت که 
ساختمان های بلند مرتبه اجازه نمی دهند هوا در تهران 
جا به جا شود و تجمع آلاینده ها و وارونگی هوا را در پی 
دارد. بعد از آن وزیر مســکن و شهرسازی از تصمیمات 
تازه ای در ارتباط با بلند مرتبه سازی خبر داد و ساخت 
بلندمرتبه های جدید در تهران را تا اطلاع ثانوی مشروط 
به بررسی دقیق در کمیســیون ماده پنج و شورایعالی 

شهرسازی و معماری کرد. 
دیروز »اقبال شــاکری« رئیس کمیته عمران شورا 
ممنوعیت بلند مرتبه سازی در کل تهران را اعلام کرد 
و گفت: »طبق مصوبه این جلســه بلند مرتبه سازی از 
طریق توافق، تشــکیل پرونده، شهرداری، کمیسیون 
ماده 5 و کمیته های این کمیســیون تا تعیین تکلیف 
قطعی مکان یابی و ضوابط این ســاختمان ها ممنوع 

شده اند.«
به گفتــه او در این مصوبه بررســی تأثیــر ارتفاع 
ساختمان ها در جریان باد نیز در دستور کار قرار گرفته 
و بر این اساس سازمان های هواشناسی و محیط زیست 

موظف به بررسی این موضوع شده است. 
چنانکه شاکری می گوید از دیگر مفاد مهم این مصوبه 
گسترش سیستم ریلی در کشور و به ویژه در شهرهای 
آلوده است؛ چرا که سیستم های ریلی به عنوان وسایل 
نقلیه پاک، نقش تعیین کننده ای بر کاهش آلودگی هوا 

خواهند داشت. 
مقاومت دولت در برابر بلند مرتبه سازی

برج سازی و بلند مرتبه سازی در تهران از اوایل دهه 
70 تاکنــون ادامه دارد. این روند در همه این ســال ها 
مورد انتقاد قرار گرفته اســت. هرچند افزایش تراکم 
از طریق ساخت ســاختمان های بلند، یکی از راه های 
توسعه درون شهری و پاسخی طبیعی به رشد جمعیت، 
کمبود زمین، افزایش سطح زیر پوشش خدمات شهری 

و محدودیت های توســعه افقی شهرهاســت اما بلند 
مرتبه سازی در جایی که بســتر مناسب خود را از نظر 
طبیعی نیافته باشد، مشکلات جدیدی ایجاد می کند. 
ساختمان های بلند مرتبه یکی از عوامل تأثیرگذار در 
منظر و زیست بوم شــهری و از طرفی نقش شاخصی 
در خواناسازی محیط را برعهده دارند؛ اما پیامدهایشان 
از نظر زیست محیطی، روانی و اجتماعی هم می تواند 
بسیار مخرب باشــد. اگر تا پیش از این و اوایل دهه 70 
عمدتا جامعه شناسان و شهرســازان بودند که درباره 
پیامدهای برج سازی در تهران هشدار می دادند، در یک 
دهه اخیر فعالان زیست محیطی هم به جمع منتقدان 
اضافه شــده اند. آنها نه تنها کمپین هایی برای مقابله با 
تخریب باغات تشکیل داده اند که می گویند، ساخت و 
سازهای تهران جریان حرکت باد در تهران را تحت تأثیر 
قرار داده و بر آلودگی هوا موثر اســت. تأکید بر چنین 
رویکردی از سوی رئیس جمهوری درنهایت شرایط را 
به سمتی برد که  شورایعالی شهرسازی و معماری در 
این زمینه تصمیمی بگیرد. این شورا براساس مصوبه ای 
در 15 دی امسال دســتور به توقف صدور پروانه برای 

بلندمرتبه های جدید در تهران داد. 
آن طور که »محسن پیرهادی« رئیس کمیته نظارت 

شورا به »شهروند« می گوید، توقف بلند مرتبه سازی 
یک تصمیم »قطعی« نیســت و تصمیمی »موقت« 
است تا زمانی که ضوابط نهایی برای بلند مرتبه سازی 

به تصویب شورایعالی شهرسازی و معماری برسد. 
او گفت: »شورایعالی شهرسازی و معماری در  سال 
86 شــهرداری تهران را موظف کرد کــه در گزارش 
و طرحی مکان  یابــی بلند مرتبه ســازی در تهران را 
مشخص کند. در آن زمان به شهرداری سه ماه فرصت 
داده بودند که این کار انجام شود. پس از آن در برنامه 
اول شهرداری هم این حکم دیده شده و باز ما در برنامه 
دوم هم آن را گنجاندیم اما متاسفانه شهرداری تهران 
8  سال است که این کار را به تعویق انداخته با این که در 
شورای شهر هم پیگیری های زیادی برای این کار انجام 

شده است.«
این عضو شورا افزود: »بر اساس آخرین پیگیری ها 
شــهرداری تهــران گزارشــی را در ارتبــاط با بلند 
مرتبه سازی به شــورایعالی شهرســازی و معماری 
فرستاده که درحال بررســی و رفت و برگشت است. 
این پاسخی است که در نتیجه پیگیری ها به ما در شورا 

داده اند.«
به گفته پیرهادی، براســاس مصوبه شــورایعالی 

شهرسازی و معماری، تا زمانی که ضوابط نهایی برای 
بلند مرتبه سازی در تهران تصویب نشده، شهرداری 
تهران نباید پروانه جدیدی صادر کند و شــورایعالی 
شهرســازی و معماری به شــهرداری ابلاغ کرده که 
از صدور پروانــه جدید برای ســاختمان های جدید 

خودداری کند.
او افــزود:  در موارد خاص و ســاخت و ســازهای 
اضطراری و مهم هم باید موضوع در کمیسیون ماده 5 
و شورایعالی شهرسازی و معماری بررسی و تأیید شود.

به گفته این عضو شورا، بلند مرتبه سازی در تهران 
نمی تواند برای همیشه و به طور قطعی متوقف شود و 
این موضوع اساسا با رویکردهای توسعه ای و نیازهای 
شــهری مثل تهران که یک کلانشهر بزرگ است، در 
تضاد اســت؛ اما در این میان تهران به نظامی نیاز دارد 
که روشن کند بلند مرتبه ها کجا و با چه شرایطی باید 
ساخته شوند و پیامدهای اجتماعی و زیست محیطی 

آن مشخص باشد. 
ساخت بلندمرتبه ها در تهران از  سال 66 آغاز شد و 
بعد از آن در دهه 70 در تهران سرعت گرفت. بنا بر اعلام 
وزارت راه و ترابری، براســاس گزارش شهردار تهران، 
نزدیک به 979 پروانه در این مدت صادر شــده است 
که هر پروانه می تواند چندین ساختمان باشد. جدا از 
مجموعه ساختمان های بلند مرتبه ای که در دهه های 
گذشته در تهران ساخت شده، شروع بلند مرتبه سازی 
در منطقه 22 تهران در یک دهه اخیر هم موج تازه ای 
از انتقادات را متوجه شــهرداری تهران کرده اســت. 
منتقدان می گویند به دلیل بلوک های بزرگ در منطقه 
22 تهران، میزان ساختمان ها نسبت به پروانه ها بیشتر 
است. یکی از مســائل مهم درباره ساخت و سازهای 
تهران، افزایش جمعیت و به عبارت دیگر مازاد جمعیت 

افزون بر ظرفیت زیستی پایتخت است.
براساس طرح جامع، ظرفیت جمعیت پذیری شهر 
تهران باید هفت میلیون و 800 هزار نفر باشد اما اکنون 
این میزان به بیش از 10 میلیون و 600 هزار نفر افزایش 
پیدا کرده است. ساخت و ســازهای جدید در تهران 
می تواند بر میزان مشکلات زیستی بیفزاید و به همین 
دلیل است که منتقدان ســاخت و سازهای جدید در 
تهران می گویند، مدیریت شهری باید یک نقطه پایانی 

برای توسعه شهری تهران و کلانشهرها داشته باشد.

شــهروند| دیروز وزارت بهداشت و ســازمان نظام 
پرســتاری، پنج روز مانده به روز پرستار، نشست خبری 
برگزار کردند؛ دو نشســت همزمان با یک موضوع. محمد 
میرزابیگی که پیش از این رئیس سازمان نظام پرستاری 
بود، حالا در جایگاه معاون پرستاری وزارت بهداشت، هر 
آنچه رئیس و قائم مقام ســازمان نظام پرستاری، ساعتی 
قبل از این نشست، در جمع خبرنگاران اعلام کرده بودند، را 
رد کرد. بحث بر سر کمبود پرستار و وجود 14 هزار پرستار 
بیکار بود. سازمان نظام پرستاری بر وجود 14 هزار پرستار 
بیکار تأکید کرده بود، درحالی که میرزابیگی، با قاطعیت 
اعلام کرد که: »حتی یک پرستار جویای کار هم در کشور 
وجود ندارد.« معاون پرســتاری وزارت بهداشت این را در 
پاسخ به »شــهروند« گفت زمانی که از او درباره آمار اعلام 
شده از سوی سازمان نظام پرستاری پرسیده شد: »ما اصلا 
این آمار را تأیید نمی کنیم؛ اگر کسی بیکار است، اعلام کند. 
ما آمادگی این را داریم که 1500 تا 1600 پرســتار را در 
همین تهران به کار بگیریم؛ فقط کافی است به ما معرفی 
کنند. اگر هم پرســتار بیکار وجود دارد، این افراد ممکن 
است بیکار باشند اما شــاید جویای کار نباشند، به همین 
خاطر بیکار به شمار نمی روند.« همین تناقض گویی ها در 
تشریح وضع بیکاری پرستاران سوال خیلی از خبرنگاران 
شد. یکی از آنها ماجرای استخدام یک هزار پرستار است: 
»آنچه درباره اســتخدام پرســتاران گفته شده، منظور 
استخدام دولتی است؛ ما مجوز به کارگیری پرستار داریم 
اما نمی توانیم استخدام دولتی داشته باشیم.« اینها بخش 
دیگری از توضیحات معاون پرســتاری وزارت بهداشت 
است. او ادامه داد: »اگر می گویند پرستار بیکار زیاد است، 
من از همین جا از دوستان خواهش می کنم تا این افراد را 
به ما معرفی کنند تا آنها هم مشغول به کار شوند.« خبرنگار 
»شهروند« پرسید که: »مسئولان سازمان نظام پرستاری 
تأکید می کنند ما اکنون در بیمارستان ها مشکل کمبود 
پرســتاری نداریم، مشکل پرســتارانی است که تمایلی 
به فعالیت در حرفه پرســتاری ندارنــد، آن هم به دلیل 
مشکلات و سختی های این حرفه، انباشته شدن مطالبات و 
عقب افتادن کارانه ها و....« معاون پرستاری وزارت بهداشت 
اما حرف های دیگری زد: » این که بگوییم پرستار به خاطر 
سختی کار و ... ترک شغل کرده، درست نیست، یکی بیاید 
یک آمار مستند از بیکاری پرستاران در کشور به ما بدهد، 
الان بروید دانشگاه های پرستاری را ببینید، همه رتبه بالا 
هستند، یک پژوهشی که شده بود نشان می داد خیلی از 
دانش آموزان دبیرستانی در استان گلستان تمایل به ادامه 
تحصیل در رشته پرســتاری دارند؛ این نشان می دهد که 
هنوز نسبت به این رشــته اقبال وجود دارد.« او در همین 
ارتباط تأکید کرد: »ما درحال حاضر پرســتار جویای کار 
نداریم. اگر پرستاری واقعا بخواهد جایی کار کند، برایش 
کار هست.« او اینها را در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران 
داد که ماجرای تماس تلفنی یکی از پرســتاران بیکار به 

معاونت پرستاری وزارت بهداشت را بیان کرد. به گفته این 
خبرنگار، پاسخی که پرستار از معاونت پرستاری گرفته این 
بود که: »ما این جا بنگاه کاریابی نیستیم.« میرزابیگی اما 
پس از پیگیری ماجرا، اعلام کرد: »برای این پرســتار سه 
بیمارستان در مشهد پیشنهاد شده بود که او هیچ کدام را 
نپذیرفت.« همین هم شــد که یکی از خبرنگاران بپرسد: 
»چرا باید پرستاری که در تهران زندگی می کند، برای کار به 
مشهد برود؟ چرا برای توزیع این افراد کاری نشده؟« معاون 
پرستاری وزارت بهداشت اما این موضوع را پذیرفت و گفت: 
» قبول دارم که توزیع درست نیســت، باید در این زمینه 
آمایش سرزمینی صورت گیرد و از سیستم تنظیم پذیرش 
دانشجو در دانشگاه تبعیت شود.« یکی دیگر از خبرنگاران 
پرسید:  »باتوجه به صحبت های شما حالا تمام پرستاران 
فارغ التحصیلان به کار گرفته می شوند؟« میرزابیگی تأکید 
کرد: » بله؛ ما سالانه 7 هزار و 500 فارغ التحصیل در تمام 
گروه های پرستاری داریم.« به گفته او، درحال حاضر 181 
دانشکده پرستاری در کشور وجود دارد که ظرفیتشان از 
مهر ماه امسال دو برابر شده است.پرســش دیگر، درباره 
آمار مهاجرت پرســتاران بود. میرزابیگی اما توضیح داد: 
»آمار مهاجرت پرســتاران، در  سال کمتر از  هزار نفر است 
و به حدود 700 نفر می رســد؛ این آمار بــرای 140 هزار 
پرستاری که در کشور فعالیت می کنند، آمار طبیعی است؛ 
این موضوع هم جزو حقوق هر کس است و نمی توان از آن 
تحت عنوان یک پدیده منفی یاد کرد.« تأخیر در پرداخت 
کارانه ها، ماجرای دیگری بود که با توضیحات میرزابیگی 
همراه شد: »کارانه پرستاران از  ســال 76 تا   93 با در نظر 
گرفتن پرســتاران اورژانس، 29.5 درصــد افزایش پیدا 
کرده است؛ البته کارانه این افراد به دلیل بدهی بیمه ها به 
بیمارستان ها از 3 تا 4 ماه عقب افتاده است.« خبرنگاری 
پرسید: » اگر کارانه پرستار عقب افتاده، چطور کارانه پزشک 
پرداخت شده اســت.« میرزابیگی تأکید کرد: »پرداخت 
نشدن کارانه، شامل پزشک و پرستار می شود، جایی نیست 
که کارانه پزشک داده شده باشد و کارانه پرستار پرداخت 

نشده باشد؛ اگر پرستاری 9 ماه کارانه نگرفته، پزشک هم به 
همان اندازه نگرفته است. وقتی بیمه بدهکار است، به همه 

بخش ها این بدهی را دارد.«
از وزارت کار بپرسید چرا قانون تعرفه گذاری 

خدمات پرستاری اجرا نشده
او در پاســخ به پرسش دیگر »شــهروند« درباره زمان 
اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرســتاری که بیش 
از 8  ســال از اجرای آن می گذرد، توضیــح داد: »در حال 
حاضر در شورایعالی بیمه، جلسه های کارشناسی برگزار 
شده و بخشی از خدمات مربوط به پرستاری جامعه نگر و 
مراقبت در منزل نهایی شــده و تا یکی، دو ماه آینده تمام 
می شود، در ارتباط با ســایر بخش ها، اختلاف دیدگاهی 
میان وزارت کار و بهداشــت وجود دارد. باید از وزارت کار 
پرسید که چه زمانی این قانون اجرا می شود.« او در ادامه 
صحبت هایش آمار کمبود پرستارها را هم یادآور شد: »ما 
با هر معیاری که بسنجیم به کمبود پرستار می رسیم؛ در 
کشــورهای دنیا به ازای هر یک هزار نفر، سه تا 10 پرستار 
وجود دارد، با این حســاب ما باید 240 هزار پرستار داشته 
باشیم، اگر تعداد پرستار به پزشک را بسنجیم هم باید بیش 
از 210 هزار نفر در گروه پرستاری در کشور فعال باشند، در 
مقایسه با تخت های بیمارستانی هم باید 220 هزار پرستار 
و در مقایسه با اجرای قانون بهره وری کارکنان بالینی هم 
باید 260 هزار پرستار داشته باشیم. به طورکلی برآوردهای 
ما نشان می دهد ما حداقل 100 هزار پرستار نیاز داریم.« 
میرزابیگی به برنامه چهارم توســعه اشاره کرد: »براساس 
الحاقیه ای که در برنامه چهارم توســعه وجود داشت باید 
سالانه 6  هزار نفر از پرستاران به کار گرفته می شدند که با در 
نظر گرفتن بازنشستگی به 9 هزار نفر رسید و تا پایان برنامه 
چهارم توسعه 45 هزار نفر در گروه پرستاری به کارگیری 
شــدند.« میرزابیگی ادامه داد: »همچنین در طول برنامه 
پنجم بحث بکارگیری 23 هزار نفر در گروه پرستاری مطرح 
بود و در طرح تحول نظام سلامت نیز از یک سو هفت هزار 
نفر برای بیمارستان های تازه تأسیس به کار گرفته شد و 

از سوی دیگر 9 هزار نفر در طول طرح به کار گرفته شدند. 
حال با این اعداد امکان ندارد پرســتاری به معنای واقعی 
بیکار باشد. البته از آنجا که توزیع دانشکده های ما در کشور 
نامناسب اســت، ممکن اســت در برخی از شهرستان ها 
پرستار بیکار وجود داشته باشد؛ اما اگر پرستاری جویای کار 
باشد محال است که اکنون بیکار باشد.« او در پاسخ به سوال 
دیگری درباره  نبود انگیزه کار در پرستاران به دلیل افزایش 
بار کاری آنها بعد از طرح تحول نظام سلامت گفت: »این 
که بگوییم در طرح تحول سلامت اتفاقی برای پرستاران 
نیفتاد، مطابق با انصاف نیست. در طرح تحول 9 هزار نفر 
در گروه پرســتاری به کار گرفته شدند و 7 هزار نفر نیز در 
بیمارستان های تازه تأسیس وارد شده اند. یعنی 16 هزار نفر 

به کارگیری شدند.«
پرستاران هشت بیماری را غربالگری می کنند

روز گذشته اما در نشست خبری سازمان نظام پرستاری، 
خبرهای دیگری بود. محمد شــریفی مقــدم، قائم مقام 
سازمان نظام پرستاری در همین نشست بر آمار 14 هزار 
پرســتار بیکار تأکید کرد: »ما 14 هزار پرستار جویای کار 
داریم، وزارت بهداشت باید شرایط جذب پرستاران را مهیا 
سازد؛ درحال حاضر وزارت بهداشت نه بودجه کافی داشته 
و نه مجوز استخدام دارد و اخراج سرپرستار در کرمان نیز 
موید این مسأله است.« او با انتقاد از وضع پرستاری گفت: 
»تبعیض در پرداخت ها، اجرا نشــدن قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری ازجمله مشکلاتی است که پرستاران 
با آن مواجه اند.« به گفته شــریفی مقدم، پرســتاران در 
برخورداری از قانون مشاغل سخت و زیان آور نیز نسبت به 
بقیه در تبعیض هستند و درواقع جامعه پرستاری امروزه با 
جامعه پزشکان، رادیولوژیست ها، ماماها و ... دچار گسست 
شــده و از هم پاشیده اســت. او به موضوع استخدام  هزار 
پرستار اشاره کرد: »خبری که اخیرا در این رابطه منتشر 
شده حتی نیاز یک دانشگاه را ممکن است نتواند پوشش 
دهد؛ درحال حاضر نیاز به 70 تا 80 هزار پرســتار داریم تا 
مردم حداقل خدمات را دریافت کنند.« علی محمد آدابی، 
رئیس سازمان نظام پرستاری هم در این نشست از حضور 
پرستاران در پارک ها برای غربالگری هشت بیماری خبر 
داد: »قرار است پرستاران در پارک ها برای غربالگری چهار 
بیماری واگیر آنفلوآنزا، ایدز، هپاتیت و ســل و همچنین 
غربالگری چهار بیماری غیرواگیر فشــار خــون، دیابت، 
سرطان و پوکی اســتخوان حضور پیدا کنند. در کنار این 
هشت بیماری متناسب با نیازهای بومی منطقه، پرستاران 
آموزش های لازم برای پیشــگیری از ســایر بیماری ها را 
ارایــه می دهند.« به گفته او ارایه ایــن خدمات به صورت 
رایگان خواهد بود و پرستاران می توانند در زمینه تشکیل 
پرونده های سلامت و ارجاع به مراکز بهداشتی، درمانی و 
کلینیک ها مراجعان را راهنمایی کنند. همچنین پرستاران 
داوطلب بازنشسته و دانشجویان علاقه مند می توانند در این 

برنامه حضور داشته باشند.

میز خبر

  پیرهادی:  شهرداری تهران ارایه گزارش بلند مرتبه سازی را 8  سال به تعویق انداخته است
 بررسی و تصویب ضوابط جدید بلند مرتبه سازی در تهران در دستور کار شورایعالی شهرسازی و معماری است

روي خط خبر

فرمانده مرزبانی ناجا اعلام کرد:

افزایش 2/5 برابری ورود غیرمجاز 
پناهندگان به ایران

شــهروند| فرمانده مرزبانی ناجــا از افزایش 
2.5برابری دستگیری و جلوگیری از ورود به مرز پس 

از فراخوان اروپا برای جذب پناهندگان خبر داد.
قاســم رضایی درحاشــیه فرماندهان مرزبانی 
اســتان ها با حضور درجمع خبرنگاران در پاسخ به 
سوالی درباره موج به راه افتاده برای پناهندگی در اروپا 
در ماه های گذشته گفت: »از زمانی که اروپا فراخوان 
جذب پناهنده را صادر کرد، ما نیز در مرزهای شرقی 
شــاهد افزایش 2.5برابری ورود غیرمجاز به کشور 
بودیم که با این افراد برخورد شــد.« او درباره وضع 
مرز اروند هم گفت: »گروهی فنی رسیدگی به این 
موضوع را برعهده دارند و البته ما با گارد ساحلی کشور 
عراق مشــکلی نداریم.« رضایی ادامه داد: »با توجه 
به جایگاه مرز در هرکشور که جایگاه ملی و تعریف 
شده دارد، هرگونه تغییر در مرز باید به مصلحت نظام 
بوده و به تصویب چهارپنجــم نمایندگان مجلس 
برسد.« فرمانده مرزبانی ناجا در پاسخ به سوال ایسنا، 
درباره تعداد شناورها و ســاماندهی آنان هم گفت: 
»30 هزار شناور درکشور داریم که براساس اطلاعات 
سازمان های مختلف به دست آمده که این شناورها 
باید به سیســتم های ردیابی مجهز باشند. درحال 
حاضر نیز 120 شناور سازمانی و بیش از 50 شناور 
مردمی نیز به این سامانه مجهز شده اند.« رضایی با 
بیان این که مرزهای خشکی یک فرصتی است که 
اگر خوب از آن استفاده نشــود، مشکلاتی را ایجاد 
خواهد کرد، گفت:  »امروز از تهران بخش اعظمی از 
مرزها را درکنترل داریم و اشرافیت ما در مرز بالاست، 
به طوری که این امکان وجود ندارد که اتفاقی در مرز 
رخ دهد و ما از آن باخبر نشویم.«  او بر ضرورت تعامل 
با کشورهای همسایه درحوزه های مرزی تأکید کرد: 
»راهبرد ما ارتقای تعاملات با کشــورهای همسایه 
اســت. امروز در مرزهای عراق، عملیات مشترکی 
وجود دارد و نمونه بــارز این عملیات موفقیت آمیز 
نیز سفر به عتبات بود که به نظر من فرماندهی آن را 
حضرت سیدالشهدا برعهده داشت. در افغانستان نیز 
طی 1.5 سال گذشته 5 نشست برگزار شده و امروز 
مرز ایران و افغانستان به شکل مشترک اداره می شود 
و نتیجه آن کاهش ورود غیرمجاز اتباع و موادمخدر 

به کشور بوده است.« 

هوای تهران سالم شد
ایرنــا| معــاون نظــارت و پایــش اداره کل 
محیط زیست استان تهران با اشــاره به بارش باران 
و کاهش قابل توجه غلظــت آلاینده های جوی در 
هوای پایتخت گفت: »کیفیت هــوای تهران پس 
از ســه روز درشــرایط ســالم قرار گرفت.« محمد 
رستگاری ادامه داد: »براســاس اطلاعات رسیده از 
ایستگاه های ســنجش آلودگی هوای شهر تهران، 
کیفیت هوا در 24ساعت گذشته منتهی به ساعت 
8 دیروز با شاخص 69 درشرایط سالم قرار داشت.« 
وی تصریح کرد: »میزان غلظت آلاینده ذرات معلق 
با قطر کمتر از 2.5 میکرون با کاهشــی 79واحدی 
نسبت به روز گذشــته روی عدد 69 قرار گرفت.« 
کیفیت هوای تهران روز یکشــنبه با شاخص 148 
درشرایط ناســالم برای گروه های حساس و آستانه 
ورود به شرایط ناسالم قرار داشــت. معاون نظارت 
و پایش اداره کل محیط زیست استان تهران اظهار 
کرد: »میزان غلظت ذرات معلق کمتر از 10 میکرون 
نیز در این مدت از 84 به 46 کاهش یافته اســت.« 
رستگاری گفت: »ایستگاه های فرمانداری شهرری 
در منطقه 20 با 118، شــهرری با 101 و شهرداری 
منطقه 15 با 97 آلوده ترین مناطــق تهران در روز 
گذشته بودند. همچنین ایســتگاه های اقدسیه در 
منطقه یک، شهرک چشمه یا منطقه 22 و گلبرگ 
منطقه 8 شهرداری، به ترتیب با شاخص اعداد 30، 
38 و 39 نیز پاک ترین مناطق پایتخت دراین مدت 
بودند.« کیفیت هوای تهران در ســه روز گذشــته 
درشرایط ناسالم برای گروه های حساس قرار داشت، 
اما هواشناسی تهران پیش بینی کرده بود که با وزش 
باد و بارندگی، کیفیت هوای پایتخت بهبود خواهد 
یافت و دیروز با وزش بــاد و بارش باران و برف هوای 

پایتخت سالم شد. 

مشاهده یک قطعه قوی سیاه نادر در 
منطقه حفاظت شده مند استان بوشهر

شــهروند|  مدیرکل حفاظت محیط  زیست 
استان بوشــهر از مشــاهده یک قطعه قوی سیاه 
)Black Swan(در آبگیرهــای منطقه حفاظت 
شــده مند خبر داد. به گزارش روابط عمومی اداره 
کل حفاظت محیط  زیست استان بوشهر، حسین 
دلشــب، مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان 
بوشهر با اعلام این خبر افزود: این پرنده 17 بهمن ماه 
1394 توسط یکی از پرسنل این منطقه )محیط بان 
لیاقت نژاد( هنگام پایش منطقه دیده و با عکسبرداری 
مستندسازی شد که نخستین گزارش مشاهده این  
گونه در زیستگاه های کشورمان است. به طور کلی 
قوهایی که در فصل زمســتان در آسمان و آب های 
ایران دیده می شوند، عمدتا از روسیه، سیبری مرکزی 
و شرقی و شمال چین مهاجرت می کنند و حضور 
آنها در مناطق تالابی کشور چشم انداز زیبایی را در 
فصل زمستان به این زیستگاه ها می دهد. 3 گونه قو 
تاکنون در ایران دیده و شناخته شده است که برای 
به دست آوردن غذا و محل مناسب از سواحل سرد 
شــمالی و عمدتا در ماه های دی و بهمن به ســوی 
کشــورمان مهاجرت می کنند و در سواحل دریای 
خزر، مــرداب انزلی، گرگان، نواحــی غرب و مرکز 
ایران، سیستان، اهواز و در دریای عمان و خلیج فارس 
دیده می شوند. این  گونه ها شامل قوی گنگ، قوی 

فریادکش و قوی سفید کوچک است.

اظهارات متناقض سازمان نظام پرستاری و معاونت پرستاری وزارت بهداشت در دو نشست همزمان
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